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Nyomtatott és online sajtó 
 

Nacsa Lőrinc: elindult a Szülőföldön Magyarul program 
2025. április 8. – MTI, Ma7.sk, Vasárnap.hu, Pannon RTV, Vajdaság Ma, Karpat.in.ua, 

Felvidék.ma, KISZó, Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua, karpataljalap.net, Krónika, maszol.ro, 

erdon.ro, Székelyhon 

Elindult kedden a Szülőföldön Magyarul program; az oktatási, nevelési, hallgatói, tankönyv- és 

taneszköz-támogatásra május 8-ig lehet jelentkezni a mipont.hu felületen - jelentette be a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára kedden Budapesten. A külhoni 

magyarok magyar nyelvű oktatásának támogatása a magyarság megmaradásának a 

biztosítéka, amely segíti magyar családok és gyermekek szülőföldön való boldogulását is - 

hangsúlyozta Nacsa Lőrinc. Az államtitkár ismertetése szerint keddtől lehet regisztrálni a 

programban nevelési, oktatási, tankönyv- és taneszköz-támogatásra, valamint hallgatói 

támogatásra. Az idei tanévben is a hozzájárulás összege bruttó 100 ezer forint gyermekenként 

vagy hallgatóként. Ez az összeg az adott tanévre egy alkalommal igényelhető – tette hozzá. Az 

államtitkár szerint a program üzenete, hogy a minőségi anyanyelvi oktatásnak a magyar 

megmaradás szempontjából nincs alternatívája. Közölte, hisznek az erős közösségekben, a 

minőségi oktatásban és ezért tarják fontosnak, hogy a külhoni magyar gyermeket az 

oktatásukban, a magyarságukban és a közösségtudatkban támogassák. Csáky Csongor, a 

programot lebonyolító Rákóczi Szövetség elnöke hangsúlyozta: a nemzetpolitika egyik 

legfontosabb programja nagy összefogással valósul meg. Csáky Csongor beszélt arról is, hogy a 

digitális térbe való átállással sikerült a program résztvevőinek számát növelni: tavaly több mint 

237 ezer kérelem érkezett, ebből több mint 227 ezer kérelem kapott pozitív elbíráslást. 

 

Nacsa Lőrinc: elfogadhatatlan, hogy magyar fiatalok kerüljenek kórházba, ha 

Romániában épp kampányidőszak van 
2025. április 8. – Susánszky Mátyás – Vasárnap.hu 

Nem megengedhető, hogy fiatalok kórházba kerüljenek azért, mert Romániában kampány van 

– jelentette ki portálunknak Nacsa Lőrinc. A nemzetpolitikáért felelő államtitkár portálunknak 

kiemelte, „ha a pozsonyi késelésre gondolunk; vagy a kolozsvári futballszurkolók 

cselekedeteire; vagy éppen legutóbb Csíkszeredában arra az esetre, amikor a román szurkolók 

letörtek egy székely zászlót, és megpróbálták azt a stadionban elégetni, akkor lehet, hogy 

elszigetelt esetekről van szó, de joggal merülhetnek fel kérdéseink”. Mint arról nemrégiben 

portálunk is hírt adott, a román hatóságok őrizetbe vették azt a férfit, aki Kolozsvárott egy 

magyar fiatalra támadt, súlyos sérüléseket okozva. Beszámolók szerint az elkövető egy 38 éves 

kolozsvári férfi volt, aki beismerte tettét. Az eddigi vizsgálatok alapján az erőszakos 

cselekedetekben másik hét személy, 25 és 35 év közötti férfiak és egy 16 éves fiú érintett. A 

román hatóságok kétségbe vonják a magyarellenes az agressziót. A Kolozs megyei rendőr-

főkapitányság azt hangsúlyozta, bár a lehető legnagyobb komolysággal kezelik az ügyet, azt 

azonban kétségbe vonta, hogy az agresszió etnikai vagy faji indíttatású lett volna. 
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https://ma7.sk/hethatar/szazezer-forintos-mentoov-elindult-a-szulofoldon-magyarul-program
https://vasarnap.hu/2025/04/08/nacsa-lorinc-elfogadhatatlan-hogy-magyar-fiatalok-keruljenek-korhazba-ha-romaniaban-epp-kampanyidoszak-van/
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Magyar Levente: 2010 óta negyvenöt új határátkelő nyílt 
2025. április 8. – MTI, Demokrata, Magyar Hírlap, Origo 

Magyarország 2010 óta 45 új határátkelőt nyitott meg az akkor meglévő 83 mellé, ezzel 

másfélszeresére nőtt a hazánkat a szomszédaival összekötő fizikai kapcsolatok száma - 

jelentette ki a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára kedden a 

Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyei Nagyhódoson, a település és a kárpátaljai Nagypalád 

közötti új magyar-ukrán határátkelő megnyitóján. Magyar Levente közölte: "amit Trianon 

tönkretett és elvágott, azt nagy részben az utóbbi években pótolni tudtuk". Hozzátette, ehhez a 

térségben élőkre is szükség volt, akik hangot adtak a határátkelő megnyitása szükségességének. 

Az államtitkár azt mondta, a Belügyminisztériumnak köszönhető, hogy sikerült a nagyhódosi 

határátkelőhelyet több mint tíz év stagnálás után megnyitni. A politikus rámutatott arra, hogy 

a magyar nemzet egy része ma olyan országban él, amelyik háborúban áll, így a határátlépés 

rendkívül körülményes, ezért is ünnepelnek most külön a határ két oldalán.  

 

Vincze Máté: Ukrajna kulturális örökségének védelmekor a magyar kisebbség 

kulturális jogaira is tekintettel kell lenni 
2025. április 8. – MTI, Magyar Hírlap, Felvidék.ma 

Ukrajna kulturális örökségének védelmekor a kárpátaljai magyar kisebbség kulturális jogaira 

is tekintettel kell lenni - hangsúlyozta Vincze Máté, a Kulturális és Innovációs Minisztérium 

(KIM) közgyűjteményekért és kulturális fejlesztésekért felelős helyettes államtitkára kedden 

Varsóban. Vincze Máté az európai uniós (EU) tagállamok kulturális minisztereinek kétnapos 

informális találkozóján vett részt a lengyel fővárosban. Az MTI-nek nyilatkozva elmondta, hogy 

az értekezlet napirendjén három fő téma szerepelt: a fiatal művészek lehetőséghez jutását 

elősegítő európai uniós közös fellépés, a kulturális örökség megőrzése, különös tekintettel 

Ukrajna csatlakozására és a háború sújtotta Ukrajna kulturális örökségének a védelmére, 

valamint a Kulturális Iránytű elnevezésű új európai uniós kezdeményezés. 

 

Kalmár Ferenc: a második Orbán-kormány létrejöttével teljesült Antall József 

azon mondata, hogy lélekben 15 millió magyar miniszterelnöke akar lenni 
2025. április 8. – MTI 

Antall József néhai magyar miniszterelnöknek azon mondata, hogy lélekben 15 millió magyar 

miniszterelnöke akar lenni, gyakorlatilag 2010-ben teljesült, amikor létrejött a második 

Orbán-kormány, "hiszen mi már a nemzetet teljes egészében tekintjük, azt mondjuk, hogy 

minden magyar számít, és a magyar az egy világnemzet"- jelentette ki Kalmár Ferenc, a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium Magyarország szomszédságpolitikájának fejlesztéséért 

felelős miniszteri különmegbízottja kedden Zágrábban. A horvát fővárosban utca viseli Antall 

Józsefnek a nevét, 2002-ben pedig emlékére egy mellszobrot is állítottak, amelyet Mádl Ferenc 

akkori magyar és Stipe Mesic horvát köztársasági elnök együtt avatott fel. A Magyar 

Köztársaság rendszerváltás utáni első miniszterelnöke születésének évfordulója alkalmából a 

zágrábi magyar nagykövetség és Zágráb város Magyar Kisebbségi Tanácsa minden évben 

közösen koszorúzással egybekötött megemlékezést szervez az emlékműnél. Kalmár Ferenc ez 
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https://demokrata.hu/vilag/magyar-levente-2010-ota-negyvenot-uj-hataratkelo-nyilt-977288/
https://www.magyarhirlap.hu/europai-unio/20250408-a-magyar-kisebbseg-kulturalis-jogaira-is-tekintettel-kell-lenni
https://www.magyarhirlap.hu/europai-unio/20250408-a-magyar-kisebbseg-kulturalis-jogaira-is-tekintettel-kell-lenni


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. április 9. 

alkalomból méltatta Antall József életpályáját, azt taglalva: milyen családból származott, és 

hogyan szocializálódott abba a környezetben, amit otthonról kapott. 

 

Országos Színházi Találkozó - Hazai és külhoni előadások láthatók a Szolnoki 

Szigligeti Színházban júniusban 
2025. április 8. – MTI, Magyar Hírlap 

Magyarországi és határon túli társulatok előadásai láthatók június 10. és 16. között a Szolnoki 

Szigligeti Színházban, az idei Országos Színházi Találkozón - olvasható a szervezők MTI-hez 

eljuttatott közleményében. Az Országos Színházi Találkozó nemcsak a szakma találkozási 

pontja, hanem a közönség számára is egyedülálló alkalom - közölték. A közlemény idézi 

Barabás Botondot, a Szolnoki Szigligeti Színház igazgatóját, aki a szervezők nevében azt 

mondta: a 2025-ös találkozó a hazai színházi élet egyik legjelentősebb eseménye lesz. Idén 79 

társulat 125 előadásából válogatták ki a fesztiválon szereplő darabokat. A fesztiválra szinte 

minden határon túli társulat jelentkezett, ezért a válogatók figyelme az egész Kárpát-medence 

magyar színjátszására kiterjedt - emelték ki a közleményben 

         
Távozik a temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház éléről Balázs Attila 

igazgató  
2025. április 8. – Krónika 

A temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház sajtóirodája a Krónika megkeresésére 

megerősítette a román nyelvű helyi sajtóban már napvilágot látott információt, miszerint 

Balázs Attila színművész, rendező, aki 18 éven keresztül igazgatta a színházat, távozik a társulat 

éléről. Balázs Attila 2007 óta igazgatta a temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színházat. A 

színművész 1969-ben született a Hargita megyei Szentkeresztbányán, 1994-ben végezte el a 

Marosvásárhelyi Szentgyörgyi István Színművészeti Főiskolát, 2006-ban szerezte meg a 

Temesvári Nyugati Egyetem Képzőművészeti Karán az Európai kultúrpolitikai 

menedzserképzés mesteri fokozatát. Igazgatósága ideje alatt is számos előadásban láthatta a 

temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház közönsége és számos produkciót rendezett. 

 

Év végére elkészül Csíkszeredában a sürgősségi betegellátó egység új épülete 
2025. április 8. – maszol.ro 

Kövér Orsolya Mária fejlesztési államtitkárt fogadta Bíró Barna-Botond, Hargita Megye 

Tanácsának elnöke pénteken a csíkszeredai megyeházán, ahol Konrád Judit kórházmenedzser, 

valamint a megyei tanács és az egészségügyi intézmény szakemberei tájékoztatták az 

államtitkárt a folyamatban lévő fejlesztésekről. A munkamegbeszélés célja összehangolni a 

minisztérium és a hozzátartozó intézmények valamint a megyei tanács és a fenntartásában 

működő megyei kórház tevékenységét az európai uniós finanszírozások hatékony felhasználása 
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https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20250408-juniusban-indul-az-orszagos-szinhazi-talalkozo
https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20250408-juniusban-indul-az-orszagos-szinhazi-talalkozo
https://kronikaonline.ro/kultura/tavozik-a-temesvari-csiky-gergely-allami-magyar-szinhaz-elerol-balazs-attila-igazgato
https://kronikaonline.ro/kultura/tavozik-a-temesvari-csiky-gergely-allami-magyar-szinhaz-elerol-balazs-attila-igazgato
https://maszol.ro/belfold/Ev-vegere-elkeszul-Csikszeredaban-a-surgossegi-betegellato-egyseg-uj-epulete
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érdekében – adta hírül Hargita Megye Tanácsának sajtószolgálata. Bíró Barna-Botond a 

beruházásokkal kapcsolatban hangsúlyozta, az épületek mellett azok korszerű műszaki 

felszerelése is fontos, annak érdekében, hogy a következő évtizedben az egészségügyi 

szolgáltatások magas szinten elérhetőek legyenek a lakosság számára. 

 

Kovács Mihály Levente marosvásárhelyi alpolgármester: a város működése 

továbbra is zavartalan lesz 
2025. április 8. – maszol.ro 

Marosvásárhely RMDSZ-es alpolgármestere, Kovács Mihály Levente tölti be a polgármesteri 

tisztséget, miután hétfőn az Országos Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) Maros megyei 

szervezete 60 napra eltiltotta Soós Zoltánt hivatalától. Kovács Mihály Levente elmondta, a 

város működése továbbra is zavartalan lesz – a projektek és fejlesztések folytatódnak. Az 

RMDSZ Marosvásárhelyi Szervezetének elnöke, alpolgármester a közösségi médiában 

közzétett üzenetében jelentette be, hogy a következő időszakban ő tölti be a városvezetői 

tisztséget. Hozzátette, Soós Zoltán fellebbez a döntés ellen, de addigis folytatják a munkát. A 

projekteken dolgozunk tovább, a projektek megszületnek, a fejlesztések folytatódnak. Ez a 

helyzet nem töri meg azt a lendületet, ami Marosvásárhely fejlődését az elmúlt években 

jellemezte. Ez egy érzékeny időszak nemcsak a városvezetésnek, hanem a közösségünknek is” 

– fogalmazott az ügyvivő polgármester, aki hozzátette a városháza szükség szerint 

együttműködik a hatóságokkal. Minden szükséges információt átadnak, hogy ez az ügy minél 

hamarabb tisztázódjon. „Továbbra is kiállunk Soós Zoltán mellett, és hisszük, hogy az igazság 

ki fog derülni” – fogalmazott Kovács Mihály Levente. 

 

Időközi választások: Zilahon nem lesz magyar polgármesterjelölt, Biharban még 

nem döntöttek a magyar szervezetek 
2025. április 8. – Krónika 

A Bihar megyei magyar politikai szervezetek még nem döntötték el, hogy állítanak-e 

megyeitanácselnök-jelöltet az időközi választáson, míg Szilágy megyében az RMDSZ – az 

eddigi jó együttműködés folytatásában bízva – a Szociáldemokrata Párt (PSD) 

polgármesterjelöltjét támogatja Zilahon, ahol az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) nem indul. 

Az időközi helyhatósági választásokat május 4-én, a megismételt elnökválasztás első 

fordulójával egy időben tartják. Pénteken vagy szombaton – attól függően, hogy Cseke Attila 

megyei elnök mikor ér haza – ül össze tanácskozásra a Megyei Állandó Tanács, és meghozzuk 

a döntést a kérdésben” – nyilatkozta Szabó Ödön parlamenti képviselő, az RMDSZ Bihar 

megyei szervezetének ügyvezető elnöke a Krónikának kedden. Mint mondta, a 

döntéshozatalnál figyelembe kell majd venni az esélyeket, és azt, hogy a megyei közgyűlésben 

„már kialakult egy többség”. Az elnökkel együtt 35 tagú testületben tavaly 18 mandátumot 

szerzett a PNL, 7-7-et az RMDSZ és a PSD, és 2-t a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR). 

Szabó Ödön szerint javult a helyzet abból a szempontból, hogy eggyel több képviselőt juttatott 

be az RMDSZ, mint négy évvel korábban. 
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Fókuszban a magyar közösség 
2025. április 8. – Nyugati Jelen 

Zsil völgyének bő másfél százados történetében jelentős szerep jutott a magyar közösségnek. 

Ezt mutatták be egy helyi konferencián a közösség mai elöljárói. A petrozsényi egyetem két 

helyi szabadkőműves páhollyal és az INSEMEX kutatóintézettel közösen több éve indított egy 

rendezvénysorozatot, melyben 2021-ben kívánták ismertetni a helyi magyar közösség 

hozzájárulását Zsil völgye fejlődéséhez. „Erre már akkor felkérést kaptunk, de a járvány miatt 

a konferencia elmaradt. Most, március utolsó hétvégéjén volt alkalmunk vetítéses előadásokon 

bemutatni a magyar közösségünk múltját, jelenét, három témára fókuszálva ismertettük 

hozzájárulásunkat a térség gazdasági, társadalmi fejlődéséhez. András József professzor ipari 

vonatkozásban emelt ki néhány fontos mozzanatot, személyiséget, Kutasi Csaba RMDSZ elnök 

a magyar oktatás történetéről írt ismertetőt, jómagam a várpalotai testvérvárosi kapcsolatról 

beszéltem, ami nem csupán múltról szól, de jövőbe is mutat. Úgyszintén a magyarországi Kecel 

várossal való testvérkapcsolatról beszélt Benedekfi Dávid, lupényi RMDSZ-elnök is” – számolt 

be Wersanszky Eduárd. A konferencián elhangzó előadások nyomtatásban is megjelentek, 

román nyelven a petrozsényi Universitas Kiadó ezredik kiadványaként. 

 

Próbaérettségi: látványosan javultak a magyar diákok román eredményei 

Kovászna megyében 
2025. április 8. – maszol.ro 

Közel harminc százalékpontot javítottak a háromszéki diákok a román nyelv és irodalom 

próbaérettségin a tavalyi próbavizsgához képest. Az összehasonlítás azonban nem teljesen 

releváns, hiszen a tavalyi próbavizsgán derült ki, hogy a digitális javítás mennyire hátrányosan 

érintette a magyar diákokat, olyan körülmények között, hogy akkor még nem jelölték meg a 

dolgozaton, hogy magyar tagozatos diák írta. „A mostani eredmény kötélhossznyival jobb, mint 

a korábbi években. Az összehasonlítás a tavalyi próbavizsgával történik, ám ez nem teljesen 

releváns, elsősorban román nyelv és irodalomból” – hívta fel a figyelmet Kiss Imre Kovászna 

megyei főtanfelügyelő a Maszol megkeresésére. Az idei az első végzős évfolyam, akik a magyar 

kisebbségnek írt sajátos tanterv alapján tanulták a románt, és ebből vizsgáznak. „Látszik, hogy 

megvan a hozadéka, sokkal jobbak az eredmények. Reméljük, hogy hasonló eredmények 

születnek a nyári vizsgán is” – szögezte le Kiss Imre. Az idei próbavizsgán román nyelv és 

irodalomból Kovászna megyében 68,06 százalékos az átmenési arány, míg tavaly ez mindössze 

40,12 százalék volt. 

        
Emóciók helyett ráció – a Magyar Szövetség találkozót szervezett a 

polgármesterek és az agrárminiszter között 
2025. április 8. – ma7.sk, felvidek.ma  

A száj- és körömfájásjárványban rövid idő alatt sokat próbált Csallóköz egyik településén, 

Egyházgellén került sor kedden délután arra a találkozóra, amelynek szükségességéről még a Fe
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múlt hét csütörtökén egyezett meg Richard Takáč földművelésügyi miniszter és a Magyar 

Szövetség párt vezetése, amikor Gubík László elnök és Őry Péter alelnök hivatalában kereste 

fel a tárca vezetőjét. A keddi tanácskozásra érkező Gubík László a ma7.sk portálnak elmondta, 

hogy azok az elvárásai a gellei találkozóval kapcsolatban, hogy a polgármesterek és az ő 

közvetítésükkel a gazdák megfelelő mennyiségű és minőségű információval távozhatnak majd, 

végső soron kölcsönösséget mutatva ezzel, hiszen a pozsonyi találkozóra pedig a Magyar 

Szövetség érkezett több olyan javaslattal, amelyet a pártnak a gazdákkal folytatott találkozóin 

szerzett tapasztalatok alapján fogalmaztak meg. Összefoglalva tehát abban bízik a magyar párt 

elnöke, hogy - a Magyar Szövetség közvetítésének is köszönhetően – mindenki elégedetten 

mehet majd Egyházgelléről haza. 

 

A roma kultúra és hagyományok fontosságát hangsúlyozza Horony Ákos 
2025. április 8. – ma7.sk, Új Szó  

A roma kultúra és hagyományok a közös kulturális értékek szerves részét képezik Szlovákiában 

- jelentette ki Horony Ákos, kisebbségi kormánybiztos a keddi nemzetközi romanap 

alkalmából. „Ma, a Nemzetközi Roma Napon a roma kultúra, hagyományok és történelem 

gazdagságát ünnepeljük, és olyan célokat tűzünk ki magunk elé, amelyek biztosítják a roma 

kultúra és nyelv fejlődését” – olvasható a kormánybiztos honlapján közzétett bejegyzésében. 

Ezen a területen említi azt a kihívást, hogy a romani nyelvet a közélet minden területén 

elismerjék és megbecsüljék. „Nem könnyű feladat, de szükséges, hogy hazánk minden polgára 

egyenlőnek érezze magát” – tette hozzá Horony Ákos. 

 

Csatáról csatára állampolgársági ügyekben 
2025. április 8. – ma7.sk 

2024 októberében beszéltünk az állampolgársági témáról Fiala-Butora Jánossal, emberi jogi 

jogásszal, aki már akkor jelezte, hogy egy általa képviselt ügyben a belügyminisztérium, 

pontosabban a nevében eljáró pozsonyi járási hivatal valószínűleg visszakozni fog, és a bíróság 

az állampolgárságára váró panaszosnak ad majd igazat. A jogász nem tévedett, idén 

márciusban meg is érkezett hozzá a bírósági határozat, amelyben elismerik, hogy az 

államigazgatás törvényellenesen járt el. Az ügyben a gyermekek kettős állampolgárságáról volt 

szó. 2010-től vált gyakorlattá az az eljárás, amely szerint, ha a szlovák állampolgárságú 

szülőnek Magyarországon születik gyermeke és a másik szülő magyar állampolgár, akkor 

Szlovákia nem ismeri el a gyermek szlovák állampolgárságát. A gyermek nem lehet kettős 

állampolgár, és csak akkor lehet szlovák útlevele, ha lemond a magyarról. 
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A VMSZ továbbra is a vajdasági magyar közösség érdekeit szolgálva kíván 

politizálni 
2025. április 8. – Pannon RTV, Vajdaság Ma 

A Vajdasági Magyar Szövetség koalícióban marad a Szerb Haladó Párttal, annak érdekében, 

hogy továbbra is az ország és mindenekelőtt a vajdasági magyar közösség érdekeit szolgálja – 

mondta el a Szabadkai Magyar Rádióban dr. Pásztor Bálint. A VMSZ elnöke kiemelte, hogy 

másik pártokkal ellentétben a VMSZ egységes, és ez megerősítést nyert a tegnapi bővített 

elnökségi és tanácsülésen. A Vajdasági Magyar Szövetség továbbra is államtitkári szinten kíván 

részt venni a kormány munkájában a jövőben - erősítette meg a reggeli rádióinterjúban dr. 

Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke kiemelte, hogy már közelebb vagyunk az 

új kormány megalakításához, mint a választások kiírásához, és várhatóan már a jövő hét elejére 

összehívhatják az új kormány megalakulásáért a köztársasági parlamentet. 

 

Magyarok a Balkán szívében 
2025. április 8. – Pannon RTV 

Magyarok a Balkán szívében címmel filmvetítéssel és könyvbemutatóval egybekötött 

forgatagon mutatkoztak be hétfőn Szegeden a szarajevói magyarok. A rendezvényt Bosznia és 

Hercegovina Tiszteletbeli Konzulátusa szervezte meg a Senior Centerben. Európa Jeruzsáleme. 

Sokan csak így emlegetik a Bosznia-Hercegovinai Szarajevót, ahol mintegy 200 magyar él. A 

helyi HUM Magyar Polgárok Egyesülete 1993 óta segíti a helyieket. Humanitárius 

szervezetként jött létre, azonban ma már főként a helyi magyarok indentitás-megőrzésén 

fáradozik, például nyelvoktatással. Az egyesület kiváló kapcsolatokat ápol a Kárpát-medence 

minden részén, különösen a vajdasági magyarokkal, ugyanis a szarajevói magyarok többsége 

vajdasági származású, csakúgy, mint Váradi Tünde, aki a magyarországi Kőrösi Csoma Sándor 

Program által jutott ki Szarajevóba 2019-ben, és azóta is ott él. A programot Bosznia és 

Hercegovina Tiszteletbeli Konzulátusa hívta életre. 

 

Százötven gyerek remekelt Muzslyán 
2025. április 8. – Magyar Szó 

A Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesületének főleg Bánátban, de Bácskában is kiterjedt 

anyanyelvápolói hálózata van. Bánátban csaknem kétszáz olyan tanulóval foglalkoznak 

rendszeresen, heti szinten, akik legtöbbjének iskolájában már nem magyar anyanyelvén folyik 

az oktatás. Március 27-én a muzslyai művelődési otthon tágas színpadán közülük százötvenen 

zsúfolódtak össze, hogy szüleiknek, iskolatársaiknak, és a közönségnek bemutassák, hogy az 

eltelt években, hónapokban – attól függően, mennyi ideje résztvevői már a programnak – 

mennyire fejlődtek anyanyelvi ismereteik, s azt játékos, vidám rövidebb-hosszabb jelenetek 

formájában hogyan képesek értőn-érthetően, élvezetesen, látványosan bemutatni. Ez egész évi 

gyakorlásaiknak mintegy a megkoronázása. 
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Megkezdődött a Kosztolányi-ház felújítása 
2025. április 8. – Magyar Szó 

A ludasi Kosztolányi-ház a helyiek számára különös jelentőséggel bír. Egyrészt egy történelmi 

emlék, hisz itt szolgált orvosként Kosztolányi Árpád, Kosztolányi Dezső testvére, másrészt a 

közösségi élet egyik fontos helyszíne, amely több civil szervezetnek és rendezvénynek is otthont 

ad. A korábbi években az épület beltere esett át teljeskörű felújításon, és most annak 

tetőszerkezete is megújul. A Kosztolányi-ház felújítási munkálatai jelenleg is folyamatban 

vannak, és ma Góli Csilla, Szabadka Város alpolgármestere is megtekintette azokat. 

       
Magyar állami támogatással épült óvoda Korláthelmecen 
2025. április 8. – KISZó 

Az Ungvártól 14 km-re délkeletre, a Kárpátok lábainál található Korláthelmecen lakó magyar 

óvodások korábban egy sokkal kisebb épületben töltötték napjaikat. Annak érdekében, hogy ez 

megváltozzon, a nyelvhatár peremén lévő faluban mintegy 45 fő befogadására alkalmas óvoda 

építésébe kezdett a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet a Kárpát-medencei óvodafejlesztési 

program keretében. Az épület átadására április 8-án került sor. Az ünnepség egyperces 

főhajtással kezdődött, mellyel a háborúban elhunytak emléke előtt tisztelegtek a jelenlévők. Ezt 

követően felcsendült Magyarország és Ukrajna állami himnusza. Lehel László, a Magyar 

Ökumenikus Segélyszervezet elnöke elárulta, két év előkészítés után, a háború kitörését követő 

második napon, 2022. február 26-án kezdődtek el a munkálatok Korláthelmecen. Magyar 

Levente külügyminiszter-helyettes úgy fogalmazott: az ukrán–magyar békés együttélés szép 

példájának vagyunk tanúi. „Egy etnikailag vegyes településen vagyunk, ahol magyarok és 

ukránok békésen élnek együtt már évszázadok óta. A pedagógusok különös figyelmet 

fordítanak majd arra, hogy a gyerekek mindkét nyelvet kiválóan elsajátítsák. Ez az óvoda a 

példás együttműködés mintája. Bemutatja, hogy így is lehet egymás kultúráját tisztelni, egymás 

nyelvét megtanulni anélkül, hogy saját identitásunkból bármit fel kelljen áldozni.” 

 

Újabb kárpátaljai áldozata van a háborúnak 
2025. április 8. – karpataljalap.net 

A hírt az Aknaszlatinai kistérség közölte. Életét vesztette a háborúban Sztan Ivan topcsinói 

lakos. A katona 1987-ben született, egészségügyi dolgozóként és lövészként szolgált a 

hadseregben. Az információ szerint április 3-án esett el bevetés közben Donyeck megyében, 

egy aknarobbanás következtében. 

 

Fiatal nagyszőlősi katona esett el a fronton 
2025. április 8. – Kárpátalja.ma 

Szomorú hírt közölt a Beregszászi Járási Katonai Adminisztráció a Facebook-oldalán. A 

csatatéren vesztette életét Volodimir Moskola. A 35 éves katona Nagyszőlős lakosa volt. Harci 

küldetés teljesítése közben esett el 2025. április 1-jén a Donyeck megyei Uszpenyivka település 
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közelében. A védő temetésének pontos helyszínéről és időpontjáról később közölnek 

információt.  

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. április 8. – Kossuth Rádió 

 

Mától lehet pályázni a Szülőföldön Magyarul programban meghirdetett oktatási, nevelési, 

hallgatói, tankönyv- és taneszköz-támogatásra.  A program indulását a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára jelentette be budapesti sajtótájékoztatóján. Nacsa Lőrinc 

ismertette - az idei tanévben is a hozzájárulás összege bruttó 100 ezer forint gyermekenként 

vagy hallgatóként. Ez az összeg az adott tanévre egy alkalommal igényelhető.   Erdélyi, 

felvidéki, kárpátaljai, horvátországi és muravidéki óvodások, általános és középiskolások, 

valamint főiskolai és egyetemi hallgatók részesülhetnek a támogatásban, akik szülőföldjükön 

magyar nyelvű oktatásban, magyar nyelvű nevelésben vesznek részt.  

  

A Maros megyei Korrupcióellenes Ügyészség (a DNA) 60 napra eltiltotta Marosvásárhely 

polgármesterét hivatali jogkörének gyakorlásától. Az ügyészség szerint Soós Zoltán visszaélt 

hatalmával, felbujtást követett el, amikor egy - a megfigyelésére kirendelt jármű - kilétét 

próbálta tisztázni. Ez az eset nem új fejlemény, már a tavaly decemberi vádiratban is szerepelt, 

amelyet a bíróság akkor elutasított - nyilatkozta Soós Zoltán, aki az ellene indított ügyészségi 

eljárás történetét is röviden összefoglalja.  

  

Az RMDSZ Arad és Temes megyei szervezetei a hétvégén harmadszor tartottak közös 

önkormányzati konferenciát, az Arad megyei Menyházán. A két szervezet évente felváltva látja 

vendégül a tanácskozáson a két szórványmegye polgármestereit, alpolgármestereit, 

önkormányzati képviselőit. Az idei konferenciáról a szövetség Temes megyei szervezetének 

elnöke, Molnár András parlamenti képviselő beszél.  

  

Az aradi magyar oktatás támogatására 1991-ben létrehozott Alma Mater Alapítvány különböző 

módon segíti a magyar tanintézményeket és tanulóikat. Az utóbbi egy-másfél évtizedben egyik 

legfontosabb tevékenysége az aradi magyar iskolaközpont, a bölcsődétől az érettségiig oktató-

nevelő Csiky Gergely Főgimnázium kollégiumában megszálló diákok bentlakási 
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körülményeinek a javítása ösztöndíjprogramok fenntartásával és eszközbeszerzésekkel. Az 

Alma Mater Alapítvány emellett az egész magyar közösséghez szóló rendezvényeket is szervez. 

A minap tartott közgyűlésen a tavalyi eredményekről és az idei tervekről számolt be 

Kranowszky-Nagy Andrea, az alapítvány elnöke. 

  

Immár 5. alkalommal rendezték meg a Gedeon Kupa Nemzetközi Gépiforgácsoló Versenyt, 

melyet három ország 11 szakképző intézményének 22 tanulója részvételével szervezett meg a 

Nógrád Vármegyei Szakképzési Centrum Stromfeld Aurél Technikum. A rangos mezőny és a 

szépen legyártott darabok a szakképzés minőségét fémjelzik, s a határon túli iskolák bevonása 

a határok fölötti nemzetegyesítésnek is jó példáját adta. 


